

## Martin Weaver Memorial Lecture



Photo credit:  
Shelley Sass

## Forty Years Under the Sea

### Speaker : Robert Grenier

Chief, Underwater Archeological Services  
Parks Canada Agency  
Ottawa

Friday, November 3, 2006  
Time : 7:00 to 9:30 pm  
Carleton University, Ottawa  
Fenn Lounge, Residence Commons  
(entrance off Campus Avenue)

Cost : \$ 20. Tickets sold at the door.  
Free admission for Congress participants.

Informal social gathering from 6:30 pm.  
Refreshments will be served.

Presentation in English.

## Martin Weaver Memorial Lecture

ICOMOS Canada is pleased to announce its association with the Martin Weaver Memorial Fund and to present the Martin Weaver Memorial Lecture at its annual congress.

The aim of the ICOMOS Canada Martin Weaver Memorial Fund (MWMF) is to reflect the life's work of the late Martin Weaver by promoting practical, hands-on education, training and research in the field of heritage conservation in Canada. Funds raised through activities, such as this lecture, will go towards a bursary to be awarded to students/young professionals who demonstrate their commitment to this mission.

Over a career that spanned more than four decades, Martin Weaver devoted his life to the promotion of heritage conservation. A scholar, noted lecturer and prolific writer, he authored *Conserving Buildings: A Guide to Techniques and Materials*, as well as more than 140 articles. He also had an international consulting practice working on projects ranging from cathedrals to cave art to submarines.

He was an adjunct associate professor at Columbia University's Graduate School of Architecture, Planning, and Preservation and was Director of the Center for Preservation Research at Columbia, from 1991 to 2003.

Martin Weaver has been the recipient of numerous awards in recognition for his

outstanding contribution to conservation from many organizations including Heritage Canada, APT, and ICOMOS Canada, which granted him the Jacques Dalibard Award.

If you wish, you may contribute to the Martin Weaver Memorial Fund during the lecture or please refer to the ICOMOS Canada website ([www.icomos.org/canada](http://www.icomos.org/canada)).

## Robert Grenier - Guest Speaker

Robert Grenier, Manager of Parks Canada's Underwater Archaeology section, has been appointed as an Officer of the Order of Canada. A world leader in archaeology and underwater conservation, Robert has, among his many other achievements, discovered the *San Juan*, a whaler that sank off the coast of Labrador in 1565, and is North America's oldest known shipwreck. The innovative methods he developed at Red Bay made the site an international model for scientific research.

A great communicator and renowned consultant, Robert has been associated with a number of films and projects, particularly the protection of the *Titanic* and the *Empress of Ireland*.

Through his many commitments, such as the chairmanship of an international UNESCO committee, he has helped us understand the importance of preserving our underwater heritage.

## Conférence à la mémoire de Martin Weaver



Photo:  
Shelley Sass

## Forty Years Under the Sea (Quarante ans sous la mer)

### Conférencier : Robert Grenier

Chef, Services archéologiques subaquatiques  
Agence Parcs Canada  
Ottawa

Le vendredi 3 novembre 2006  
De 19h00 à 21h30  
Université Carleton, Ottawa  
Salon Fenn, Résidence Commons  
(Entrée par l'avenue Campus)

Droit d'entrée : 20\$. BILLETS VENDUS À LA PORTE.  
Entrée libre pour les participants au Congrès.

Une rencontre amicale est prévue à 18h30.  
Un goûter sera servi.

Présentation en anglais.

## Conférence à la mémoire de Martin Weaver

ICOMOS Canada a le plaisir d'être associée au Fonds commémoratif Martin-Weaver et de présenter à son congrès annuel la Conférence à la mémoire de Martin Weaver.

La mission du Fonds commémoratif Martin-Weaver (MWMF) est de perpétuer le travail de feu Martin Weaver en encourageant l'éducation, la formation et la recherche pratiques dans le domaine de la conservation du patrimoine au Canada. Les fonds recueillis grâce à des activités telles que cette conférence serviront à constituer des bourses qui seront décernées à des étudiants ou à de jeunes professionnels qui ont cette mission à cœur.

Au cours de sa carrière de plus de 40 ans, Martin Weaver s'est consacré à la promotion de la conservation du patrimoine. Érudite, conférencier réputé et auteur prolifique, il a publié l'ouvrage *Conserving Buildings: A Guide to Techniques and Materials* et plus de 140 articles. Expert-conseil de réputation internationale, il a de plus travaillé à des projets variés concernant aussi bien les cathédrales et l'art rupestre que les sous-marins.

M. Weaver a été professeur agrégé adjoint à l'École supérieure d'architecture, d'urbanisme et de préservation de l'Université Columbia et il a été Directeur du Centre de recherches sur la préservation dans cette université, de 1991 à 2003.

Martin Weaver a reçu de la part de nombreux organismes des prix de reconnaissance qui ont mis en lumière sa contribution remarquable aux efforts de conservation. Parmi ces organismes on retrouve Patrimoine Canada, l'APT et ICOMOS Canada (prix Jacques-Dalibard).

Si vous souhaitez faire un don, nous recueillerons celui-ci lors de la conférence ou consultez le site Web d'ICOMOS Canada ([www.icomos.org/canada](http://www.icomos.org/canada)).

### Robert Grenier - Conférencier invité

Robert Grenier, gestionnaire de la section d'Archéologie sous-marine de Parc Canada, a été nommé Officier de l'Ordre du Canada. Chef de file mondial en conservation archéologique et sous-marine, Robert a parmi ses nombreuses autres réalisations, découvert le San Juan, un baleinier qui a coulé au large de la côte du Labrador en 1565, le plus ancien naufrage connu en Amérique du Nord. Les méthodes innovatrices qu'il a développées à Red Bay ont fait du site un modèle international de recherche scientifique.

Grand communicateur et expert-conseil renommé, Robert a été associé à un certain nombre de films et de projets, particulièrement à la protection du *Titanic* et de *l'Empress of Ireland*.

Grâce à ses nombreux engagements, tels que la présidence d'un Comité international de l'UNESCO, il nous a aidés à comprendre l'importance de préserver notre patrimoine subaquatique.